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رئيس كل سازمان توس�عه تجارت از كاهش ۵ 
درصدي صادرات در پنج ماهه امس�ال خبر داد 
و ضمن انتقاد از بلاتكليفي مصوبه هاي صادراتي 
در مجل�س گفت: بس�ياري از صنايع در ش�ش 
ماهه نخست امس�ال با كاهش صادرات مواجه 
بودند، ام�ا در اين م�دت واردات خودرو رش�د 
4۰ درصدي داش�ته و حدود يك ميليارد و ۲۰۰ 
ميليون دلار خودرو وارد كش�ور ش�ده اس�ت. 
براساس اعلام سازمان توس��عه تجارت، در شش 
ماهه امس��ال در بخ��ش مصنوعات فل��زي، لوازم 
خانگي، خ��ودرو و قطع��ات آن، صناي��ع معدني، 
تجهيزات الكترونيك و... با كاهش ميزان صادرات 
و در مقابل با افزايش واردات خودرو روبه رو بوديم.  
رئيس سازمان توسعه تجارت در نشست خبري كه 
به مناسبت برگزاري بيس��ت و يكمين سالروز ملي 
صادرات برگزار ش��د، گفت: توس��عه صادرات نياز 
به عزم ملي دارد، براي دس��تيابي به هدف رش��د 
21/7 درصد كه در برنامه شش��م توس��عه مطرح 
شده است در وهله نخست بايد عزم ملي را تكرار و 
پيگيري كنيم. چنانچه طي مدت گذشته متأسفانه 
عزم جدي در راس��تاي توس��عه صادرات از سوي 
مجلس شوراي اسلامي ديده نشده است، به نحوي 
كه همچنان چندين مصوبه ب��راي دريافت يارانه 

همچنان در مجلس بلاتكليف است. 
مجتبي خسروتاج به ارائه توضيحاتي درباره وضعيت 
واردات و صادرات كشور پرداخت و گفت: در حوزه 
صادرات خودرو در پنج ماهه اول سال جاري شاهد 
2۵ درصد كاهش وزني و 2۶ درصد كاهش ارزشي 
بوده ايم كه اين رقم در حوزه صادرات قطعات و لوازم 
يدكي به 1۹ درصد كاهش ارزش��ي رسيده است و 
در حوزه موتورس��يكلت و قطعات آن ني��ز از نظر 

وزني 2۵ درصد و از نظر ارزشي ۳۳ درصد كاهش 
صادرات را ش��اهد بوده ايم. به گفته وي، در حوزه 
ساير نيرومحركه ها نيز 71 درصد كاهش ارزشي و 

۵۰ درصد ارزش وزني صادرات را شاهد بوده ايم.
رئيس سازمان توسعه تجارت از رشد ۴۰ درصدي 
واردات خودرو در ش��ش ماهه ابتداي امسال خبر 
داد و گفت: تعجب مي كنم چرا به رغم انتقاداتي كه 
نسبت به بحث واردات مي شود، اما پس از توقف ثبت 
سفارش خودرو و توقف واردات خوروهاي لوكس و 
وارداتي رسانه هايي كه خودشان نسبت به موضوع 
واردات همواره منتقد بودند، الان نس��بت به توقف 

ثبت سفارش خودرو و واردات آن منتقد شده اند. 
وي در پاسخ به س��ؤالي درخصوص تعيين تكليف 
واردات خودرو گفت: در اواخر سال گذشته تصميم 
گرفته شد آيين نامه جديدي براي واردات خودرو 
تدوين ش��ود و در قالب يك چارچوب شركت هاي 
صاحب برند كه در زمينه خودرو فعاليت مي كنند 
در بخش هاي مختلف وارد مذاكره شويم. خسروتاج 
با بيان اينكه توقف ثبت س��فارش واردات خودرو 
موقت اس��ت، گفت: با ابلاغ دس��تورالعمل جديد 
واردات خودرو از سر گرفته مي شود، ضمن اينكه تا 
دي ماه امسال واردكنندگاني كه قبلًا از تيرماه كه 
ثبت سفارش كرده اند مي توانند خودرو وارد كنند 
و اين عده واردكننده تا دلتان بخواهد ثبت سفارش 

كرده اند و خودرو وارد مي كنند. 
رئيس سازمان توسعه تجارت افزود: در شش ماهه 
ابتداي امس��ال يك ميلي��ارد و 2۰۰ ميليون دلار 
خودرو به كشور وارد شده است كه نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته از نظر ارزشي ۴۰ درصد و از نظر 

تعداد ۳8 درصد رشد داشته است. 
وي با بيان اينكه توقف ثبت سفارش واردات خودرو 

در راس��تاي حمايت از توليد داخل نيست و تعرفه 
۵۵ درصدي از توليد داخل حمايت مي كند، اظهار 
داش��ت: ۴۴ هزار دس��تگاه خودرو در شش ماهه 
ابتداي امسال خودرو از گمرك ترخيص شده است 
كه نسبت به سال گذشته كه خودروي ترخيصي از 
گمركات ۳2 هزار عدد بوده 12 هزار خودرو بيشتر از 

گمركات طي اين مدت ترخيص شده است. 
وي با اش��اره به اينكه نبايد بازار خودروي ايران در 
اختيار چند برند خارجي ق��رار گيرد و ارز مملكت 
خارج شود، گفت: به صلاح نيست كه منابع ارزي را 
براي واردات خودرو خرج كنيم. گفته مي شود حدود 
۶ تا 7 ه��زار خودرو در گم��ركات مانده و ترخيص 
نش��ده اين عدم ترخيص به اين دليل است كه قبلًا 
واردكنندگان خودرو را به گم��ركات مي آوردند و 
بعد مجوز ورود را مي گرفتند، ولي الان ما اين اجازه 
را نمي دهيم و مي گوييم ابتدا مجوز واردات گرفته 
شود و سپس خودرو وارد شود و الان دولت در قبال 
اين دس��ته از واردكنندگان كه خودروهايشان در 
گمرك مانده مس��ئوليتي ن��دارد. وي درخصوص 
برنامه هاي روز ملي صادرات گفت: در سال جاري 
به دليل شرط مندرج در مصوبه هيئت وزيران مبني 
بر حصول رشد 1۰ درصدي نسبت به سال انتخاب، 
برخي از بهترين صادركنندگان كشوري نتوانستند 
در فضاي رقابت مشاركت كنند و اين فرصت بعد از 

سال ها نصيب بنگاه هاي كوچك تر شد. 
وي افزود: اگرچه در دوره هاي سه ماهه، چهار ماهه 
و پنج ماهه ابتداي امس��ال با كاهش رشد صادرات 
مواجه بوده ايم، اما پيش بيني مي ش��ود رشدي در 

آمار شش ماهه صادرات ايجاد شود. 
خسروتاج درباره وضعيت صادرات ايران به قطر در 
سال جاري با توجه به شرايط مناسب صادراتي اين 

كشور گفت: در شش ماه سال جاري 1۰۰ميليون 
دلار به اين كشور صادرات داش��ته ايم در حالي كه 
رقم صادرات ما در مدت مشابه سال گذشته حدود 

۴۰ ميليون دلار بوده است. 
رئيس س��ازمان توس��عه تجارت ايران افزود: براي 
حضور بهتر در اين كشور اقدامات مناسبي مانند رفع 
مشكلات حمل و نقل و صدور ويزا و رفع مشكلات 
بانكي انجام شده است و اكنون دو بانك صادرات و 
الخليج در دو كشور مشغول فعاليت هستند اما بايد 
توجه داشت كه ظرفيت بازار قطر خيلي محدود است 

و كشش زيادي ندارد. 
وي درب��اره وضعيت ص��ادرات ايران به ع��راق در 
سال جاري اظهار كرد: در ش��ش ماهه سال جاري 
۳ ميليارد و 2۰۰ ميليون دلار به كشور عراق صادرات 
صورت گرفته كه اين رقم در مدت مشابه سال قبل 

۳ ميليارد و 1۰۰ ميليون دلار بوده است. 
وي تصري��ح ك��رد: ايران در كش��ور ع��راق رايزن 
بازرگاني داشته و از اين طريق سعي بر توسعه روابط 
اقتصادي با اين كشور دارد اما بايد توجه داشت كه 
بي ثباتي هايي در اين كشور شاهد هستيم كه منجر 
به بروز مشكلات براي صادرات مي شود، به طوري 
كه در گمرك اين كش��ور يكب��اره عوارضي وضع 
مي شود و بي نظمي ها و رفتارهاي خودسرانه اي در 
استان هاي مرزي مشاهده مي شود كه مورد تأييد 

دولت مركزي نيز نيست. 
   بانك هاي عراقي تحت فشار امريكا 

رابطه خوبي با ايران ندارند
قائم مق��ام وزير صنع��ت، معدن و تج��ارت درباره 
وضعيت روابط بانكي ايران و عراق گفت: مشكلات 
بانكي در كشور عراق وجود دارد و بانك هاي عراقي 
تحت فشار بانك هاي امريكايي روابط خوبي با ايران 
ندارند و بيشتر فعاليت هاي ما در اين كشور از طريق 

بانك هاي خودمان صورت مي گيرد. 
  3بار پيشنهاد برقراري تجارت آزاد

به عراق داديم اما نپذيرفته است
اين مقام مس��ئول تأكيد كرد: پيشنهاد برقراري 
تجارت آزاد س��ه مرتبه به دولت عراق داده شده 
است اما اين كش��ور آن را نمي پذيرد زيرا بيشتر 
درآمدهاي فعل��ي آن از طريق تعرف��ه و عوارض 
گمركي تأمين مي شود. خسروتاج اظهار داشت: 
دنيا با سرعت زيادي در حال تحول است و كشورها 
براي خود مشخص مي كنند كه چه كالايي بايد 
توليد و صادرات كنند تا در آينده نيز توسعه فعاليت 
داشته باشند. وي افزود: در شرايط فعلي توليد لوازم 
خانگي در دنيا هوشمند شده است، آيا لوازم خانگي 
ما نيز اين شرايط را دارد و با اين شرايط مي تواند 
در  آينده در بازاره��اي صادراتي حضور يابد؟ اين 
مقام مس��ئول اظهار داش��ت: وضعيت بازارهاي 
هدف در س��ال هاي آتي نيز به عنوان يك سؤال 
كليدي بايد مورد توجه قرار گيرد تا دچار مشكل 
نشويم. وي با ذكر مثالي افزود: در سال هاي گذشته 
عربستان بازار مناسبي براي صادرات محصولات 
كشاورزي ايران بوده اما در شش ماه گذشته حتي 
يك كيلوگ��رم از اين محصولات به عربس��تان و 

همپيمانان آن صادر نشده است.

ابوالفضل صالح آبايي

خلق ثروت يا بدهي سوخت شده!
قدرت خلق چيزي از عدم، صفتي اس��ت مخصوص خداون��د و در انحصار 
داشتن چنين قدرتي است كه تنها خداي ناديده را شايسته پرستش قرار 
داده اس��ت، امروزه اما به نظر مي رسد ش��اهد انتقال قدرتي در اين زمينه 
هستيم. بدين صورت كه سال هاست در كنار وظايفي كه قانونگذار برعهده 
بانك ها به عنوان قلب تپنده اقتصاد پول مبناي كشورها گذاشته، خلق پول 
نيز به عنوان يكي از مهم ترين وظايف آنها شناخته مي شود و بانك ها تحت 
سازوكاري نه چندان پيچيده هر روز هزاران هزار واحد پول جديد خلق و به 
جامعه تزريق مي كنند كه اين امر اينطور به نظر مي رسد كه موجب هرچه 
قدرتمندتر شدن اين نهاد پولي و البته با اهميت تر شدن جايگاه آن در نظام 

معيشت خانواده ها شده است. 
فرآيند خلق پول در بانك ها س��اده اس��ت، به اين ترتيب كه فرض مي شود 
مش��تري مبلغي اس��كناس به ارزش مثلًا هزار تومان را به حساب خود نزد 
بانك واريز مي كند و بانك با فرض 1۰ درصد بودن نرخ س��پرده قانوني مبلغ 
1۰۰تومان آن را نزد بانك مركزي ذخيره و ۹۰۰تومان باقي مانده را به مشتري 
ديگري كه متقاضي وام است در قالب عقود اسلامي تسهيلات مي دهد، شخص 
وام گيرنده با۹۰۰ تومان خود كالايي را خريداري مي كند و حالا فروشنده كالا 
به عنوان مشتري سوم به بانك مراجعه و مانند مش��تري اول و اين بار مبلغ 
۹۰۰ تومان حاصل از فروش كالايش را به حس��اب خود واريز مي كند، بانك 
مجدداً 1۰ درصد آن را ذخيره و 81۰ تومان ديگر را به عنوان وام به متقاضي 
ديگري مي دهد. تا اينجا مجموع دارايي پولي بانك از هزار تومان به 2 هزار و 
71۰ تومان رسيده است كه هزار و 71۰ تومان آن غيرواقعي، بدون پشتوانه و 
تنها با روش هاي حسابداري خلق شده است. اما اين روند تا كجا ادامه خواهد 
داشت؟ در پاسخ بايد گفت در واقع همه چيز به همان 1۰درصدي بستگي دارد 
كه بانك ها بنا بر تعيين آن از سوي بانك مركزي مكلف به ذخيره اش هستند و 
اين نرخ هرچقدر كه به صفر نزديك تر باشد، عملًا قدرت وام دهي و خلق پول 
بانك ها را افزايش مي دهد. بدين ترتيب و با فرض نرخ سپرده قانوني 1۰درصد 
و بنا بر سازوكاري كه روايت شد، بانك ها مي توانند هر بار به ازاي هر هزار تومان 
پول واقعي مشتريان 1۰ هزار تومان پول غيرواقعي خلق كنند كه مابه ازاي آن 
نه اسكناسي چاپ شده و نه پشتوانه اي در بانك مركزي دارد و تنها به صورت 
يك عدد مقابل شماره حساب ها نوشته و داراي ارزش است. بدين صورت مقوله 
توليد ثروت شكل مي گيرد و اينطور به نظر مي رسد كه هرچه قدرت خلق پول 
بانك ها بيشتر باشد، ثروت آنها و در نتيجه ثروت بانك مركزي و كشور بيشتر 
شده و س��بب فزوني پول، افزايش تقاضا براي كالا و به همان نسبت پويايي 
اقتصاد، توليد و رفاه مردم شود. اما آيا اين قدرت بانك ها در خلق پول از عدم 
كه به مثابه تردستي ماهر تنها با تعيين يك نرخ مي توانند يك واحد پولي را 
تبديل به 1۰ برابر آن كنند، واقعاً توليد ثروت است؟!به خصوص آنكه به گفته 
رئيس كل بانك مركزي سيستم بانكي پا را از اين هم فراتر گذاشته و سودهاي 

موهومي هم شناسايي مي كنند!
براي جواب به اين سؤال كمي به عقب برمي گرديم؛ آنجا كه متوجه شديم 
از 1۰ هزار توماني كه مجموعاً در اختيار بانك قرار گرفت تنها  هزار تومان 
آن واقعاً به صورت اسكناس وجود داشت و مابقي آن به صورت اعتبار و فقط 
يك عدد است كه در حساب هاي مش��تريان موجود و در مالكيت آنها بود 
پس عملًا ۹ هزار تومان آن در واقع بدهي بانك است و هيچ وقت ثروتي در 
كار نبوده. با ادامه هر روزه اين روند آنچه بانك ها براي آيند  گان خود به ارث 
خواهند گذاشت، چيزي جز رشد فزاينده نقدينگي و انبوهي از بدهي هاي 
سنگين به مردم، صنايع توليدي و خلق پول بدون پشتوانه نبوده و در صورت 
هجوم همزمان مشتريان براي برداشت موجودي حساب خود شايد تنها به 
ميزان يك سوم موجودي حس��اب آنها در صندوق بانك پول واقعي وجود 
داشته باشد و سرنوشت بانك هاي قدرتمند چيزي شبيه انتهاي كار همين 
مؤسسات كوچكي خواهد شد كه هر روز در اخبار مي شنويم و مردم در مقابل 

آن تجمع كرده و پول خود را طلب مي كنند. 
آنچه بانك ها در هدف از خلق پول مجبور به انجام آن هس��تند ناشي از 
طمع و زياده خواهي قانونگذاراني اس��ت كه بي توجه به فرمول بركت و 
زيادي مال توسط خداوند سعي در تعيين فرمولي جديد براي دستيابي 
به ثروت و پول بيشتر كرده و اينگونه با تعيين قوانين الزام آور پولي و مالي 
براي بانك ها پايه گذار امكان خلق پول اين ابررباي سازمان يافته شده اند. 
در حالي كه به نظر مي رسد ش��ايد تنها راه حل برون رفت از اين ورطه 
شناسايي واقعي ميزان سپرده و شفاف سازي در حسابداري بانك هاست. 
آنجايي كه تسهيلات سوخت ش��ده همچنان با سود سالانه محاسبه و 
به عنوان سپرده هاي جديد در هر سال به خلق پول منجر مي شود. به 
عبارت بهتر با عمليات هاي مرسوم فعلي در بانك ها به جاي خلق پول از 
مسير منطقي و عمليات هاي واقعي اقتصادي خلق بدهي هاي سوخت 
شده در بانك ها مي شود و جالب آنكه اين بدهي هاي سوخت شده به 
جاي ايجاد نگراني و ايجاد بحران در اقتصاد كشور، لذت سود را براي 

بانكداران، سپرده گذاران و سهامداران ايجاد مي كند!
 

 بودجه عمومي 
ديگر محلي براي تحميل بار مالي ندارد

 طرح دوفوريتي اصلاح بودجه سال 96 
با 58 امضا به هيئت رئيسه مجلس تقديم شد

بيش از ۵8 نفر از نمايندگان مجلس با اشاره به افزايش شديد بودجه 
جاري كشور، كاهش قابل ملاحظه بودجه هاي عمراني و فشار تحميلي 
از سوي صندوق هاي بازنشس�تگي به بودجه عمومي كشور طرح 
اصلاح بند الف تبصره 1۲ قانون بودجه سال 1396 كل كشور مصوب 
96/1۲/۲4 با قيد دو فوريت به هيئت رئيسه مجلس تقديم كردند. 
به گزارش »جوان«، بند الف تبصره 12 قانون بودجه سال 1۳۹۶ كل كشور 
مصوب ۹۶/12/2۶ گويا با يك اشتباه نگارشي اين شائبه را ايجاد كرده است 
كه تعدادي از مقامات حتي بعد از اينكه از مسئوليت مذكور كناره گيري يا 
بركنار شوند نيز از امتيازهاي ويژه آن جايگاه شغلي مادام العمر برخوردار 
خواهند بود كه اصلاح اين نگارش و ش��ائبه ايجاد ش��ده م��ورد توجه و 
درخواست جدي نمايندگان قرارگرفته است چرا كه هم اكنون ۹۰درصد 
بودجه عمومي كشور به س��رفصل بودجه جاري و پرداخت هاي انتقالي 
اختصاص دارد كه عمده اين س��رفصل ها مربوط ب��ه پرداخت حقوق و 
دستمزد ۴ميليون كارمند مستقيم و غيرمستقيم دولت و ۴/۵ تا ۵ ميليون 
بازنشسته و مستمري بگير بيش از 2۰صندوق بازنشستگي در كشور است. 
در مقدمه توجيهي متن كامل طرح دو فوريتي اصلاح بند الف تبصره 12 

قانون بودجه سال 1۳۹۶ كل كشور آمده است:
كاهش هزينه هاي عمومي كش��ور در ش��رايط فعلي وظيفه اي است 
كه تمامي قواي سه گانه، نيروهاي مس��لح، نهادهاي عمومي و تمامي 
دستگاه هايي كه مشمول قانون بر آنها مستلزم ذكر نام است و از بودجه 
عمومي فارغ از ميزان آن بهره مند هس��تند و انجام آن مكلفند نمودار 
نسبت هزينه هاي جاري به هزينه هاي عمراني به افزايش فاجعه بار آن 
در سال هاي اخير بسيار نگران كننده است و چنانچه اقدام در خور شأني 
صورت نگيرد در س��ال هاي نه چندان دور تمامي درآمدهاي عمومي 
كشور ناشي از فروش نفت، گاز، پتروشيمي، فعاليت شركت هاي دولتي، 

ماليات و... صرف هزينه هاي جاري خواهد شد. 
در حال حاض��ر ۹۵ درصد هزينه ه��اي جاري دس��تگاه هاي اجرايي 
موضوع ماده ۵ قانون مديريت خدمات كشوري اختصاص به پرداخت 
حقوق و مزايا به كاركنان شاغل و بازنشسته دارند.  قرار نبود و نيست 
كه در نظام اداري جمهوري اسلامي با انتصاب يك نفر در زمره مقامات 
مذكور در ماده 71 و سپس بهره مندي از امتيازات قانوني، اين امتيازات 
حتي پس از كناره گيري و بركناري اس��تمرار يابد، لذا طرح مذكور به 
منظور اصلاح تبصره 12 قانون بودجه س��ال ۹۶ كل كشور و رفع اين 

خسران تقديم نمايندگان ملت مي گردد.

رئيس سازمان توسعه تجارت: مصوبه هاي صادراتي در مجلس بلاتكليف مانده اند 

 خسروتاج: رشد 40درصدی واردات خودرو
و کاهش 5 درصدی صادرات داشته ايم!

يك ميلياردو۲۰۰ميليون دلار خودرو وارد شد

 ثبت رکورد توليد شمش روي 
در هلدينگ توسعه معادن روي ايران

مديرعامل هلدينگ توس�عه مع�ادن روي اي�ران از ركورد ش�كني 
تولي�د ش�مش روي در هلدين�گ توس�عه مع�ادن روي اي�ران 
خب�ر داد و گف�ت: ب�ا ت�لاش و هم�ت مجموع�ه دس�ت اندركاران، 
هلدينگ توس�عه معادن روي اي�ران اعم از كارگران، تكنيس�ين ها 
و س�طوح مختل�ف مدي�ران در ش�ركت هاي تولي�دي زيرمجموعه 
هلدين�گ، افتخ�ار دارد ثب�ت رك�ورد توليد بال�غ بر 8ه�زارو 198 
ت�ن ش�مش روي در ش�هريور م�اه س�ال ج�اري را اع�لام كن�د. 
به گزارش روابط عمومي هلدينگ توس��عه معادن روي ايران، اردشير 
سعدمحمدي در ادامه دس��تيابي به اين ركورد را بي سابقه عنوان كرد 
و افزود: لازم به ذكر اس��ت در مقايس��ه با آمار توليد ماهانه تجميعي 
هلدينگ، دس��تيابي به اين حجم از توليد، طي ۶۰ ماه گذشته سابقه 

نداشته است. 
وي ادامه داد: اس��تحصال بيش از 8 هزار تن شمش روي آن هم در شرايط 
كاهش بي س��ابقه عيار مواد معدني داخلي و موانع تأمي��ن خاك از منابع 
خارجي، به صورت مضاعف بر اهميت دستيابي به ركورد ياد شده مي افزايد. 
سعد محمدي يادآور شد: براي نيل به اين موفقيت شركت هاي »توليد روي 
بندرعباس« با توليد هزار و 2۵۰ تن، »كالسيمين« با توليد ۳ هزار و ۵۹1 تن 
و »ذوب روي بافق« با توليد هزار و ۳7۴ تن شمش روي كه به ترتيب در ۶۰ 
ماه، 28 ماه و 11 ماه گذشته بي سابقه بوده، بيشترين نقش را ايفا كرده اند. 
به گفته وي همچنين دو شركت فرآوري مواد معدني ايران نيز با ۵7۳ تن 
توليد، ذوب و روي قش��م با ۹22 تن توليد، شركت ملي سرب و روي ايران 
با ۴8۹ تن توليد در شهريور ماه س��ال جاري با ثبت ركورد توليد پنج ساله 
همراه شدند. از سويي شركت اسيدسازان با ثبت ركورد 11 هزار و 8۹۵ تني 
در شهريور ۹۶ بيشترين توليد ماهانه را به ثبت رسانيد و ميزان توليد ماهانه 
اين شركت با ثبت عدد ۶2 هزار و ۹7۹ تن توليد نسبت به ركورد قبلي در 

شش ماهه سال ۹۳ بيش از 1۴/۳ درصد رشد را تجربه كرد. 
---------------------------------------------------

 رئيس سازمان آموزش فني و حرفه اي
استان تهران خبر داد

ثبت نام 50 هزار تحصيلكرده بيكار تهراني 
در سامانه کارورزي

رئيس س�ازمان آموزش فني و حرفه اي اس�تان تهران با اشاره به 
اينكه ۵۰هزار نفر فارغ التحصيل دانشگاه در سامانه كارورزي تهران 
ثبت نام كرده اند، گفت: تعداد سهميه اس�تان تهران در اين طرح 
۷هزارو۵۰۰ نفر است كه تاكنون نزديك۵۰ هزار نفر ثبت نام كرده اند. 
 به گزارش تس��نيم، مجيد طهرانيان، رئيس س��ازمان آموزش فني و 
حرفه اي اس��تان تهران در بازديد از يازدهمين نمايشگاه زنان و توليد 
ملي اظهار كرد: مديران مراكز كوثر ش��هرداري ه��م مي توانند در اين 
سامانه ثبت نام و افراد جوياي كاري را كه در سامانه نام نويسي كرده اند 
جذب كنند. وي با اشاره به شرايط ويژه دولت براي تشويق كارفرمايان 
به اجراي اين طرح گفت: اگر بعد از دوره كارآموزي، افراد آموزش ديده 
بخواهند در اين مراكز فعال شوند، دولت حق بيمه و يك سوم حداقل 
حق��وق وزارت كار را پرداخ��ت خواهد كرد. رئيس س��ازمان آموزش 
فني و حرفه اي استان تهران با اشاره به وجود هفت مركز آموزشي براي 
بانوان در تهران گفت: يكي از مهم ترين وظايف اين مراكز، آموزش بانوان 
با اولويت سرپرست خانوار است كه در همين راستا، امسال نزديك به 

2۰۰ هزار نفر ساعت تعهد آموزش در حوزه زنان سرپرست داريم. 
--------------------------------------------------- 

 تكنولوژي جديد کره اي
به کارخانجات ايراني مي آيد 

مدي�ر بازارياب�ی س�ام الكترونيك، گف�ت: طبق تواف�ق با طرف 
خارجي باانتق�ال كامل فناوري تولي�د جديدترين تلويزيون هاي 
سامس�ونگ موافق�ت و تلويزيون ه�اي QLED در كارخانه هاي 
مجموع�ه تولي�دي س�ام الكتروني�ك توس�ط مهندس�ان و 
متخصص�ان ايران�ي تولي�د و آم�اده ورود ب�ه ب�ازار مي ش�ود.

قنادان گفت: اين تلويزيون ها كه همزمان با كشورهاي پيشرفته دنيا، 
در ايران توليد مي شود يكي از جديدترين محصولاتي است كه به دست 

كارگران و متخصصان ايراني ساخته خواهد شد. 
 وی گفت: »شركت سام الكترونيك توان اين را دارد كه در راستاي اقتصاد 
مقاومتي با تداوم اين اعتماد و در س��ايه انتقال فناوري، امكان كارآفريني، 
اشتغالزايي و تقويت مهارت هاي تخصصي مهندسان ايراني را فراهم كند.« 
آرين سيف هاشمي، مدير ارش��د بخش لوازم صوتي وتصويري سامسونگ 
ايران با اشاره به ويژگي هاي منحصربه فرد تلويزيون هاي QLED گفت: اين 
تلويزيون ها آغازگر عصر جديدي از سرگرمي هاي خانگي است كه توانسته اند 
مشكلات معمولي كاربران در خانه ها را حل كنند. در اين تلويزيون ها به لطف 
سبك طراحي خلاقانه شاهد رفع چالش هايي همانند گره خوردن كابل ها، 
فاصله زياد تلويزيون از ديوار در حالت نصب ديواري و دشواري كنترل كردن 

دستگاه هاي جانبي متصل به تلويزيون هستيم. 
--------------------------------------------------- 

 توافق مشترك کرباسيان و سيف
درباره صورت هاي مالي بانك ها

وزير اقتص�اد و رئي�س كل بان�ك مرك�زي در توافقي مش�ترك 
درب�اره صورت ه�اي مال�ي بانك ه�ا، وظاي�ف بان�ك مرك�زي و 
س�ازمان حسابرس�ي را بعد از اختلافات اخير مش�خص كردند. 
به گزارش تسنيم، در صورتجلسه مشترك سيف و كرباسيان در خصوص 
تعيين تكليف صورت هاي مالي و گزارش هاي سالانه بانك ها، آمده: به منظور 
حل و فصل مشكلات ايجاد شده در مورد تنظيم صورت هاي مالي و گزارش 
سالانه بانك ها كه برگزاري مجامع عمومي را تحت تأثير قرار داد بررسي هاي 

كارشناسي به عمل آمد كه مهم ترين نتايج به شرح زير مي باشد: 
مرجع تدوين اصول حس��ابداري سازمان حسابرس��ي بوده اما مرجع 
نظارتي بانك مركزي مي باش��د. صورت تغييرات در حقوق صاحبان 
سهام در دستور كار س��ازمان حسابرسي قرار خواهد گرفت. بر اساس 
اين توافق مشترك بانك ها موظف شده اند صورت هاي مالي سال ۹۵ 
خود را بر اساس موارد مطرح شده تنظيم و همراه با گزارش حسابرسي 
با تأكيد بر تنظيم يك صورت مالي و ارائه يك گزارش حسابرسي جهت 

برگزاري مجمع عمومي اقدام كنند.
--------------------------------------------------- 

 ثبت يك ميليون دقيقه تأخير 
در پروازهاي فرودگاه امام)ره( 

سرپرست شركت شهر فرودگاهي امام خميني )ره( از دستور وزير 
راه و شهرسازي براي تسريع عمليات ساخت ترمينال سلام خبر داد 
و گفت:  در نيمه نخست امسال ميزان تأخيرات پروازي به يك ميليون 
و ۵۰ هزار دقيقه رسيد كه اين مسئله موجب هرج و مرج مي شود. 
به گزارش تس��نيم، كوروش فتاحي اظهار كرد: در ش��ش ماه اول امس��ال 
۵ ميليون نفر در فرودگاه امام اعزام و پذيرش ش��د كه در مقايسه با مدت 
مشابه پارسال 1۵/۵ درصد رشد داشته است. با توجه به تقاضاي بسيار براي 
افزايش پروازها پيش بيني مي شود ميزان اعزام و پذيرش مسافر سال آينده 
از فرودگاه بين المللي امام خميني)ره( به 12 ميليون نفر برسد. رئيس هيئت 
مديره شركت شهر فرودگاهي امام خميني)ره( با اشاره به اينكه هم اكنون 
با دو مشكل اساسي در فرودگاه امام)ره( مواجه هستيم، اظهار كرد: مشكل 
نخست ميزان تأخير پروازهاست كه در شش ماهه نخست سال جاري به يك 
ميليون و ۵۰ هزار دقيقه رسيده كه موجب هرج و مرج مي شود. مشكل دوم 
ظرفيت ثابت ترمينال است كه باعث شده باوجود تلاش هاي بسيار در برخي 

اوقات نتوانيم آنطور كه شايسته است به مسافران خدمت رساني كنيم.

بهناز  قاسمی
  گزارش  یک

در حال�ي كه دول�ت قص�د دارد الباقي طلب 
ده ه�زار ميلي�اردي دول�ت از س�هام  چند 
عدال�ت را از مردم به ش�كل نق�دي بگيرد، 
عضو فراكس�يون نماين�دگان ولايي مجلس 
از تحقي�ق و تفح�ص از »س�هام عدالت« در 
مجلس خبر داد و گفت: پيرامون اين تحقيق 
و تفحص عنوان ش�ده ك�ه فس�اد بزرگي در 
بخش سهام عدالت ش�كل گرفته است و اين 
فس�اد تقريباً هزاران ميليارد تومان ارزيابي 
مي ش�ود، اين در حالي اس�ت كه پيش از اين 
يكي از نماين�دگان مجلس از وج�ود مافياي 
۲۵۰ نف�ره در س�هام عدالت خب�ر داده بود. 
به گ��زارش »ج��وان«، بازدهي بس��يار پايين و 
مش��كوك دارايي عظيمي به نام س��هام عدالت 
طي 1۰ سال گذشته شائبه فس��اد گسترده در 
اين بخش را به شدت تش��ديد كرده است، زيرا 
يك داراي��ي با هر ارزش��ي اگر در س��ال معادل 
1۰درصد س��ود بدهد بايد بعد از يك بازه زماني 
1۰ ساله به ميزان ارزش پايه سود و بازدهي خلق 
كند، در اين ميان در سال 8۵ مقرر شد در جهت 
توزيع عادلانه ثروت س��هام برخي شركت هاي 
دولتي تحت قالب س��هام عدالت ب��ه مردم ارائه 
شود و در مدت 1۰ سال از محل سود شركت ها 
به ميزان ارزش سهام مذكور به خزانه دولت واريز 
صورت گيرد تا س��هام به طور كام��ل در اختيار 

مردم قرار گيرد. 
در واقع در طرح س��هام عدال��ت هبه اي صورت 
گرفت كه از محل سود شركت تا 1۰ سال ارزش 
هبه پرداخت شود و س��پس مالكيت و مديريت 
سهم به ۵۰ ميليون ايراني واگذار شود اما اشكال 
در اين اس��ت كه 1۰ سال سپري ش��د ولي تنها 
نيمي از ارزش هبه س��هام عدالت از محل سود 
شركت ها به خزانه دولت واريز شده و الان سهام 
عدالت براي آزاد سازي تقريباً نيمي از ارزش روز 
سهام عدالت را به دولت بدهكار است، يعني در 

اين 1۰ سال بازدهي سهام عدالت تنها ۵ درصد 
بوده، اين امر بيانگر اين اس��ت كه گويا مفسده 
بزرگي در بخش سهام عدالت رخ داده است زيرا 
در سبد سهام عدالت شركت هاي بسيار ارزنده اي 
وجود دارد ك��ه انتظار مي رفت س��هام عدالت با 
بازدهي س��الانه 2۰ درصد بعد از پنج سال كل 
بدهي دولت پرداخت و سهم آزاد سازي شود اما 
1۰ سال گذشت و هنوز نيمي از بدهي دولت باقي 
مانده است و در صورت تداوم بازدهي ۵ درصدي 
سالانه سهام عدالت، بايد 1۰ سال ديگر منتظر 
بود تا نيم ديگري از اقس��اط دولت از محل سود 

شركت ها پرداخت شود. 
در اين ميان گويا نمايندگان به طرح سهام عدالت 
مشكوك شده اند زيرا بازدهي س��هام عدالت در 
بدترين شرايط در 1۰ س��ال گذشته بايد حداقل 
1۰ درصد مي بود تا كل اقساط دولت پرداخت و 
سهم آزاد سازي شود، اين در حالي است كه دولت 
يازدهم وقتي بر س��ر كار آمد تمامي نمايندگان 
س��هام عدال��ت در هيئ��ت مديره ش��ركت هاي 

سرمايه پذير را كنار گذاشت و خودش اختياردار 
سهام ش��د ولي هيچ گاه از آنچه در طرح گذشته 
اس��ت گزارش��ي ارائه نداد و جالب اينجاست كه 
با راه اندازي يك س��ايت در پي آن است مردم را 
ترغيب كند الباقي اقساط را نقدي پرداخت كنند تا 
سهام عدالت آزاد سازي شود در صورتي كه اين امر 
با مشكل مواجه است، زيرا اصلاً ارزش سهام عدالت 
مشخص نيست و معلوم نيست بر اساس كدام مبنا 
سازمان خصوصي سازي ارزش سهام عدالت را يك 
ميليون تومان كشف قيمت كرده است، حال آنكه 
كشف قيمت دارايي عظيمي چون سهام عدالت با 

ساختار كنوني تقريباً امكانپذير نيست. 
در اين بين عضو فراكس��يون نمايندگان ولايي 
مجلس از تحقيق و تفحص از »س��هام عدالت« 
در مجلس خبر داد و گفت: پيرامون اين تحقيق 
و تفحص عنوان شده كه فساد بزرگي در بخش 
سهام عدالت شكل گرفته است و اين فساد تقريباً 

هزاران ميلياردتومان ارزيابي مي شود. 
جبار كوچكي نژاد نماينده مردم رشت در گفت وگو 

با »ميزان«، تأكيد كرد: از ابتدا مس��ئولان سهام 
عدالت با تأس��يس يك شركت س��رمايه گذاري 
ميلياردها تومان درآمدزايي كردند و اين مسئله 
هيچ گونه تأثير بيروني نداشته و ديوان محاسبات 

هم نسبت به اين موضوع نظارت نكرده است. 
عضو فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينكه فس��اد چشمگيري در اين 
شركت سرمايه گذاري ايجاد شده است، تصريح 
ك��رد: تحقيق و تفحص كنن��دگان معتقدند اگر 
مجلس به مسئله سهام عدالت ورود كند و گزارش 
شفافي پيرامون اين مسئله ارائه شود، بسياري از 

رانت ها در آنجا روشن خواهد شد. 
عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس با بيان 
اينكه حداقل نيمي از اقس��اط س��هام عدالت از 
محل سود شركت ها به خزانه دولت واريز شده 
است، گفت: بر اس��اس حاكميت شركتي مردم 
في الحال مالك نيمي از س��هام عدالت هستند، 
پس بنا بر اين باي��د به اندازه سهم الش��ركه در 
مديريت س��هم داشته باش��ند، از اين رو انتظار 
مي رود زمينه خروج مديران دولتي از مديريت 

سهام عدالت در اسرع وقت فراهم آيد. 
وي افزود: مؤلفه اي در بحث شركت ها وجود دارد 
كه اين مؤلفه حكمراني و حاكميت شركتي است 
كه نظام حاكميت شركتي اين بوده كه هر شركت 
براساس قانون تجارت مس��تقل بوده و براساس 
قانون تجارت اعض��اي هيئت مدي��ره و مجمع 

عمومي شركت بايد مستقل تصميم بگيرند. 
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شوراي اسلامي تصريح كرد: متأسفانه قسمتي از 
سهام شركت ها دولتي، عدالت يا ممتازه اي بوده كه 
دولتي ها در آن دخالت مي كنند و اين دخالت ها 
بايد كمتر شود و حكمراني شركتي بر شركت ها 
مرتب ش��ود تا بتوانند به صورت مستقل در حوزه 
توليد، بهره وري، افزايش كارايي و اداره بنگاه هاي 

اقتصادي تصميم گيري كنند. 

كوچكي نژاد: تحقيق و تفحص از »سهام عدالت« كليد خورد
ارزيابي فساد هزاران ميلياردي در سهام عدالت
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